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§5 Borttagen på grund av sekretess 
§6 Borttagen på grund av sekretess 
§7 Borttagen på grund av sekretess 
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§11 Allmänhetens frågestund 
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§13 Val till stadsdelsnämnds råd för funktionshinderfrågor 

år 2023 - 2026 
§14 Förslag till detaljplan för Södermalm 8:57 i stadsdelen 

Södermalm, SDp 2015-10893 
§15 Samråd om förslag till ändring av detaljplan för Mars 

och Vulcanus 1 i stadsdelen Gamla Stan, SDp 2022-
08258 

§16 Medborgarförslag gällande olika åtgärder som berör 
parkmark inom den västra delen av Södermalms 
stadsdelsområde 

§17 Medborgarförslag gällande sluss vid ingång till 
hundpark i Vitabergsparken 

§18 Medborgarförslag gällande betande får i Tantolunden 
§19 Medborgarförslag gällande parken Bergsgruvan 
§20 Medborgarförslag om ytterligare en boulebana i 
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§21 Inkomna medborgarförslag juni-juli 2023 
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bar, Ringvägen 104 
§28 Remiss serveringstillstånd, M/S Ambiance, 
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§29 Remiss serveringstillstånd, Haqet, Ringvägen 108 
§30 Protokoll Södermalms pensionärsråd 2023 
§31 Förvaltningsgruppens protokoll 2023 
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§32 Anmälan av delegationsbeslut 2023 
§33 Information från förvaltningen 
§34 Övriga frågor 
§35 Skrivelse (C) angående barns och våldsdrabbades 

hemlöshet och underutnyttjade resurser 
§36 Skrivelse (SD) angående svenska språket i förskolan 
§37 Skrivelse (SD) angående trygghetsvandringar 

 

Sida 3 (59)



Södermalms stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 8/2023 
 

2023-08-24 

§ 1 
Val av justerare och dag för justering  

Beslut  
Stadsdelsnämnden utser 1:e vice ordföranden Lars Rottem 
Krangnes (C) att tillsammans med ordföranden Anders Göransson 
(S) justera protokollet den 29 augusti 2023. 
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§ 2 
Fastställande av dagordning  

Beslut  
Stadsdelsnämnden fastställer föredragningslistan med följande 
tillägg: 
  
§ 35 skrivelse från (C) angående barns och våldsdrabbades 
hemlöshet och underutnyttjade resurser. 
§ 36 skrivelse från (SD) angående svenska språket i förskolan. 
§ 37 skrivelse från (SD) angående trygghetsvandringar. 
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§ 3 
Borttagen på grund av sekretess  
SÖD 2023/754 
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§ 4 
Borttagen på grund av sekretess  
SÖD 2023/755 
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§ 5 
Borttagen på grund av sekretess  
SÖD 2023/756 
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§ 6 
Borttagen på grund av sekretess  
SÖD 2023/757 
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§ 7 
Borttagen på grund av sekretess  
SÖD 2023/833 
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§ 8 
Borttagen på grund av sekretess  
SÖD 2023/834 
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§ 9 
Borttagen på grund av sekretess  
Godkännande av upphandlingsdokument gällande 
underleverantör av tvättjänst för hemtjänst i egen regi 
SÖD 2023/343 
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§ 10 
Anmälan av sociala delegationens protokoll  

Beslut  
Stadsdelsnämnden godkänner anmälan av protokollen. 
  
Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) föreslog att nämnden skulle 
besluta att godkänna anmälan. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Protokoll från sociala delegationens sammanträden 20 juni, 4 juli, 
25 juli och 15 augusti anmäls. 
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§ 11 
Allmänhetens frågestund  
Allmänhetens frågestund inleds kl. 18.00 
Fyra medborgare föredrog sina medborgarförslag. Två medborgare 
pratade om tillgången till träfflokaler för föreningar. Totalt 
deltog tio medborgare på mötet. 
Allmänhetens frågestund avslutas kl. 18:43 
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§ 12 
Månadsrapport juli 2023  
SÖD 2023/670 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens förslag till 
månadsrapport för juli 2023. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) föreslog att nämnden skulle 
besluta att godkänna förvaltningens förslag till månadsrapport för 
juli 2023. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Månadsrapport per juli med helårsprognos visar på ett överskott om 
35,0 mnkr före och ett överskott om 35,0 mnkr efter 
resultatöverföring. 
 
Sjukfrånvaron för Södermalms stadsdelsförvaltning är senaste 
månaden lägre jämfört med samma period föregående år. Statistik 
för senaste rullande 12 månader var i juni 8,25 procent vilket är 
lägre jämfört med förra månaden. 
 
Äldreomsorg prognostiserar ett överskott om 21,5 mnkr, övrig 
verksamhet ett överskott om 12,5 mnkr och ekonomiskt bistånd ett 
överskott om 1,0 mnkr. Övriga verksamheter prognostiserar en 
budget i balans. 
 
Den mest svårbedömda kostnadsutvecklingen är behovet av 
försörjningsstöd och behovet av platser inom vård- och 
omsorgsboende som succesivt förväntas öka under året. 
 
Handlingar i ärendet 

 SÖD 2023/670-1 Månadsrapport juli 2023 
 SÖD 2023/670-2 Bilaga 1 Ekonomiskt bistånd 2023 
 SÖD 2023/670-2.3 Bilaga 2 Uppföljning VOB 2023 
 SÖD 2023/670-2.2 Bilaga 3 Inskrivning Förskola 2023 
 SÖD 2023/670-2.1 Bilaga 4 Sjukfrånvaro 
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§ 13 
Val till stadsdelsnämnds råd för funktionshinderfrågor år 
2023 - 2026  
SÖD 2023/695 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden utser följande ledamöter till Södermalms råd för 
funktionshinderfrågor 2023-2026: 
  

 Ann-Louise Ganskog, DHR /Delaktighet, Handlingskraft, 
Rörelsefrihet – Stockholmsavdelningen 

 Elisabet Batel, Autism & Aspergerföreningen Stockholms 
län 

 Stefan Fagerström, FUB Stockholm- För barn, unga och 
vuxna med utvecklingsstörning 

 Ann-Christine Broberg, Neuroförbundet Stockholm 
 Alex Boje Förbundet Sveriges Dövblinda Stockholm 

Gotland(FSDB) 
 Carola Gioti, Synskadades Riksförbund Stockholms 

stad(SRF) 
  
Förvaltningen får uppdraget att kalla rådet till ett första 
sammanträde för konstituering. 
  
Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) föreslog att nämnden skulle 
besluta enligt förvaltningens förslag. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Ovanstående personer har nominerats av Funktionsrätt Stockholm. 
Ordförande och vice ordförande utses av rådet. Rådets ledamöter 
väljs för 4 år efter val till kommunfullmäktige. Förvaltningen 
föreslår att stadsdelsnämnden utser de nominerade till ledamöter i 
Södermalms råd för funktionshinderfrågor. 
 
Handlingar i ärendet 

 SÖD 2023/695-2 (Godkänd - R 1) Val av ledamöter till rådet 
för det funktionshinderfrågor 2023-2026 
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§ 14 
Förslag till detaljplan för Södermalm 8:57 i stadsdelen 
Södermalm, SDp 2015-10893  
Svar på remiss från stadsbyggnadskontoret 
SÖD 2023/586 
 

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden överlämnar stadsdelsförvaltningens 

tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
2. Beslutet justeras omedelbart. 
3. Att därutöver anföra: 

  
Vi vill se att staden och stadsdelen prövar möjligheten att bygga 
bostäder för personer med funktionsnedsättning i det här projektet.   
  
I boendeplanerna för särskilt boende för personer med 
funktionsnedsättning har stadsdelsförvaltningarna i innerstaden 
återkommande konstaterat att det kommer att bli mycket svårt att 
möta behovet av LSS-bostäder. Vi kommer att bli tvungna att 
antingen placera utanför LOV och/eller utanför innerstadens 
geografiska område. Samtidigt skulle kostnaderna för ev. LSS-
bostäder bli höga i det här projektet. Vi befinner oss i en situation 
där alternativen är dyrt idag eller dyrare i morgon. Ett dilemma där 
det krävs att politiken tar ansvar och prioriterar.      
 
Vi tycker att det finns anledning att ompröva förslaget om att bygga 
garage. Det finns en bred politisk enigheten om att biltrafiken ska 
minska i Stockholm. Vi håller på ett bygga en ny tunnelbanelinje 
med uppgång bara ett par hundra meter från Färgarplan. I det läget 
borde befintliga p-platser/garage räcka för att klara de framtida 
behoven.   
 
Södermalm är den innerstadsdel med högst andel hyresrätter, men 
trots detta är nästan sex av tio lägenheter bostadsrätter. Med det här 
förslaget så ökar den snedfördelningen. Det är viktigt att staden tar 
hänsyn till denna obalans vid framtida projekt. 
  
Avslutningsvis, stadsbyggnadsnämndens protokoll från 2015 
skriver den dåvarande majoriteten att de särskilt vill ”…framhålla 
att den höga nivån på gestaltning ska behållas i den fortsatta 
planeringen.” Det förslag som i dag visas upp tycker vi är bra och vi 
är mycket positiva till trähus men hade tyckt att det varit intressant 
om den djärvhet som präglade projektets inledning hade funnits 
kvar. 
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Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) konstaterade att det fanns ett 
förslag till beslut från förvaltningen. 
  
Anders Göransson m.fl. (S), Charlotte Lilja Pittuco m.fl. (V) och 
Magnus Palm (MP) anmälde ett gemensamt förslag till beslut och 
föreslog att nämnden skulle besluta enligt det. (bilaga) 
  
Martin Westmont (SD) anmälde ett eget förslag till beslut och 
föreslog att nämnden skulle besluta enligt det. (bilaga) 
  
Beslutsgång 
Ordföranden Anders Göransson (S) ställde de tre förslagen mot 
varandra och kunde konstatera att nämnden beslutat enligt det 
gemensamma förslaget från (S), (V) och (MP). 
  
Reservation 
Martin Westmont (SD) reserverade sig mot beslutet till förmån för 
sitt eget beslut. (bilaga) 
  
Särskilt uttalande 
Erik Ehrs (KD) anmälde ett särskilt uttalande. (Bilaga) 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsbyggnadskontoret har översänt för yttrande ett förslag till 
 
detaljplan som syftar till att möjliggöra cirka 50 lägenheter i tre 
fristående flerbostadshus på Färgarplan i korsningen Barnängsgatan 
och Tengdahlsgatan. Ingen parkmark berörs. 
 
Förvaltningen anser att den föreslagna bebyggelsen, som uppförs i 
trä, positivt kan bidra till områdets variationsrika karaktär. De 
planerade butikslokalerna kan enligt förvaltningen bidra till levande 
bottenvåningar till gagn för området attraktivitet och trygghet. 
 
Det är enligt förvaltningen viktigt att de träd som försvinner, eller 
riskerar att skadas i samband med att planerade bostadshus uppförs, 
ersätts. De träd som står på Tengdahlsgatan kommer inte att kunna 
ersättas med lika stora träd som står på plats idag då de nya husen 
då skulle komma för nära. Detta innebär enligt förvaltningen en 
förlust av områdets biologiska värden. 
 
Det är enligt förvaltningen önskvärt att den nya bebyggelsen i 
största möjliga mån tar hänsyn till befintliga axlar och gångvägar i 
intilliggande kvarter för att skapa tydliga siktlinjer och därmed inte 
bidra till otrygga hörn. 
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Handlingar i ärendet 
 SÖD 2023/586-3 Tjänsteutlåtande 
 SÖD 2023/586-1.4 Planbeskrivning samråd_10595505_3_6 
 SÖD 2023/586-1.1 Plankarta samråd_10595388_2_6 
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Södermalms 
Stadsdelsnämnd 
Förslag till beslut 
2023-08-23 
Ärende 14 
Dnr SÖD 2023/586 

 
 
Förslag till detaljplan för Södermalm 8:57 i stadsdelen Södermalm, SDp 2015-
10893 
 
Förslag till beslut 

1. Att Södermalms stadsdelsnämnd avslår förslaget med motiveringen att antalet 
lägenheter förslaget innefattar inte kan motivera det ingrepp som skulle ske i den 
befintliga stadsmiljön 
 

2. Därutöver anföra följande: 
 
Stadsbyggnadskontoret yttrande syftar till att bygga 50 lägenheter på Färgarplan i 
korsningen Barnängsgatan och Tengdahlsgatan. Vi ställer oss negativa till förslaget.  
 
De partier som har styrt i Stockholms stad de senaste 25 åren är ytterst ansvariga för den 
bostadsbrist vi ser. Det har funnits en avsaknad av långsiktig planering för att kunna möta 
behovet av bostäder. Vill vi få bukt med bostadsbristen så behövs det ett större fokus på att 
bygga nya kvartersliknade bostadsområden. Vi löser inte bostadsbristen genom att förtäta 
befintliga kvarter med ett mindre antal lägenheter. 
 
Det fanns en idé när aktuella bostadsområden byggdes i stadsdelen. Fokus låg på ljusa, 
trygga och inbjudande miljöer som bidrar till välbefinnande och trygghet för boende och 
andra invånare som vistas i området. Delar av denna boendemiljö skulle gå förlorad om 
aktuellt förslag genomförs.   
 
 
 
Martin Westmont (SD) 
 
Ulf Wester (SD) 
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Södermalm 

2023-08-24 
Ärende 14 

Förslag till detaljplan för Södermalm 8:57 
i stadsdelen Södermalm, SDp 2015–10893 

Anders Göransson m.fl. S 
Charlotte Lilja Pittuco, m.fl. V 

Magnus Palm MP 
     

Förslag till beslut 
 
Att bifalla förvaltningens förslag till beslut med följande tillägg 
 
Vi vill se att staden och stadsdelen prövar möjligheten att bygga bostäder för 
personer med funktionsnedsättning i det här projektet.   
 
I boendeplanerna för särskilt boende för personer med funktionsnedsättning har 
stadsdelsförvaltningarna i innerstaden återkommande konstaterat att det kommer 
att bli mycket svårt att möta behovet av LSS-bostäder. Vi kommer att bli tvungna 
att antingen placera utanför LOV och/eller utanför innerstadens geografiska 
område. Samtidigt skulle kostnaderna för ev. LSS-bostäder bli höga i det här 
projektet. Vi befinner oss i en situation där alternativen är dyrt idag eller dyrare i 
morgon. Ett dilemma där det krävs att politiken tar ansvar och prioriterar.      
 
Vi tycker att det finns anledning att ompröva förslaget om att bygga garage. Det 
finns en bred politisk enigheten om att biltrafiken ska minska i Stockholm. Vi 
håller på ett bygga en ny tunnelbanelinje med uppgång bara ett par hundra meter 
från Färgarplan. I det läget borde befintliga p-platser/garage räcka för att klara de 
framtida behoven.   
 
Södermalm är den innerstadsdel med högst andel hyresrätter, men trots detta är 
nästan sex av tio lägenheter bostadsrätter. Med det här förslaget så ökar den 
snedfördelningen. Det är viktigt att staden tar hänsyn till denna obalans vid 
framtida projekt. 
 
Avslutningsvis, stadsbyggnadsnämndens protokoll från 2015 skriver den 
dåvarande majoriteten att de särskilt vill ”…framhålla att den höga nivån på 
gestaltning ska behållas i den fortsatta planeringen.” Det förslag som i dag visas 
upp tycker vi är bra och vi är mycket positiva till trähus men hade tyckt att det 
varit intressant om den djärvhet som präglade projektets inledning hade funnits 
kvar.   
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Södermalms stadsdelsnämnd 
2023-08-24 

Ärende 14 
 
Förslag till detaljplan för 
Södermalm 8_57 i stadsdelen 
Södermalm, SDp 2015-10893 
 
Erik Ehrs (KD) e.y. 

 
 
Ersättaryttrande 
 
KD ställer sig kritiskt till byggförslaget på Färgarplan. Aktuella området är tätbebyggt och det 
finns planer på många ytterligare bostäder i området. I den kontexten anser vi att staden bör 
vara försiktig med nybyggnation, värna grönska och uppskattade ytor. Många boende i 
området har reagerat starkt negativt på specifika förslaget - framfört att byggnaderna kommer 
leda till betydande försämringar i ljusinsläpp och att de kommer gå miste om en mycket 
uppskattad och använd yta med bl a parkeringsmöjligheter och grönska.  
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§ 15 
Samråd om förslag till ändring av detaljplan för Mars och 
Vulcanus 1 i stadsdelen Gamla Stan, SDp 2022-08258  
Svar på remiss från stadsbyggnadskontoret 
SÖD 2023/559 
 

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden överlämnar stadsdelsförvaltningens 

tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
2. Beslutet justeras omedelbart. 

  
Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) föreslog att nämnden skulle 
besluta enligt förvaltningens förslag. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsbyggnadskontoret har översänt för yttrande ett förslag till 
 
detaljplan som syftar till att ge planmässigt stöd för en befintlig 
tillbyggnad till det så kallade ledamotshuset inom fastigheten Mars 
och Vulcanus i Gamla stan vilken förvaltas av 
Riksdagsförvaltningen. Tillbyggnadens grundläggande syfte har sitt 
ursprung i de krav som ställs på säkerhet och funktion för 
riksdagens verksamhet. 
 
Tillbyggnaden består av fem våningar varav en i suterräng mot 
Rådhusgränd. Flyglarna som omgärdar den västra gården byggs 
samman med fler lokaler för riksdagens ledamöter och mot gården 
tillgodoses också behovet av en ny hörsal med plats för cirka 100 
personer. 
 
Stadsdelsförvaltningen anser att stadsbyggnadskontoret för ett klokt 
och välavvägt resonemang i planbeskrivningen kring de 
konsekvenser som tillbyggnaden till ledamotshuset innebär för 
stadsbilden och den kulturhistoriska miljön i förhållande till de 
behov riksdagen har för sin verksamhet. 
 
Då den huvudsakliga anledningen till totalrenovering av bygganden, 
inklusive aktuell tillbyggnad, uppges vara kopplad till rådande 
förhållanden kring säkerhet och att det är en förutsättning för att 
kunna bedriva verksamheten effektivt och långsiktigt, anser 
förvaltningen det som positivt att åtgärden får ett planstöd. 
 
Handlingar i ärendet 

 SÖD 2023/559-2 Tjänsteutlåtande 
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 SÖD 2023/559-1.7 Planbeskrivning _ 
samråd_10461027_29_6 

 SÖD 2023/559-1.6 Plankarta _ samråd_10586759_2_6 
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§ 16 
Medborgarförslag gällande olika åtgärder som berör 
parkmark inom den västra delen av Södermalms 
stadsdelsområde  
Svar på medborgarförslag 
SÖD 2023/334 
 

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens 

tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 
2. Delförslaget som innebär att den västra gatan vid 

Mariatorget, mellan Hornsgatan och Sankt Paulsgatan, 
omvandlas till gågata överförs till trafiknämnden. 

  

Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) föreslog att nämnden skulle 
besluta enligt förvaltningens förslag. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Södermalms stadsdelsnämnd har fått ett medborgarförslag gällande 
olika åtgärder som främst berör parkmark inom den västra delen av 
Södermalms stadsdelsområde. Förslagen omfattar skapande av 
gågata, utplacering av bänkbord, skyltning av vattenutkast för 
dricksvatten, utplacering av föreningsmeddelandetavlor och 
utplacering av barnvagnsramp. 
 
Stadsdelsförvaltningen tackar för medborgarförslaget som syftar till 
att utveckla stadsdelsområdets parker och andra offentliga miljöer i 
positiv riktning. 
 
I tjänsteutlåtandet ger förvaltningen förslag till svar på de olika 
delförslagen som berör Södermalms stadsdelsnämnds 
ansvarsområden. 
 
Vad gäller förslaget att omvandla den västra gatan vid Mariatorget, 
mellan Hornsgatan och Sankt Paulsgatan, till gågata så omfattar 
detta förslag gatumark som trafiknämnden ansvarar för. 
Förvaltningen föreslår med anledning av detta att denna del av 
medborgarförslaget överlämnas till trafiknämnden. 
 
Handlingar i ärendet 

 SÖD 2023/334-13 Tjänsteutlåtande 
 SÖD 2023/334-3 Medborgarförslag SÖD 

2023.334_Bortredigerad 
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§ 17 
Medborgarförslag gällande sluss vid ingång till hundpark 
i Vitabergsparken  
Svar på medborgarförslag 
SÖD 2023/380 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som 
svar på medborgarförslaget. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) föreslog att nämnden skulle 
besluta enligt förvaltningens förslag. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Södermalms stadsdelsnämnd har fått ett medborgarförslag som 
innebär att en sluss anläggs vid ingången till hundrastgården i 
Vitabergsparken. Enligt förslagsställaren förekommer slagsmål 
mellan hundar då de ska passera in och ut från hundrastgården. Om 
en sluss anläggs vid ingången skulle detta problem effektivt 
motverkas. I medborgarförslaget föreslås därutöver att ett tappställe 
för vatten installeras inom hundrastgården. 
 
Stadsdelsförvaltningen tackar för medborgarförslaget som syftar till 
att utveckla hundrastgården i Vitabergsparken. 
 
I dagsläget saknar stadsdelsområdets hundrastgårdar föreslagen 
sluss. Förvaltningen anser dock att det är befogat att dessa på sikt 
tillförs då det skulle minska risken för konfliktsituationer mellan 
hundar och att hundar smiter ut från hundrastgårdarna. Tidplanen 
för när hundrastgården i Vitabergsparken kan tillföras denna sluss 
kommer att beslutas i samband med verksamhetsplaneringen inför 
2024. I samband med att nya hundrastgårdar anläggs inom 
stadsdelsområdet kommer dessa att förses med sluss vid in- och 
utgången. 
 
Beträffande förslaget att tillföra hundrastgården ett tappställe för 
vatten så innebär denna åtgärd förhållandevis stora kostnader för 
anläggning och efterkommande drift och underhåll. Förvaltningen 
anser inte att denna åtgärd är prioriterad i jämförelse med andra mer 
angelägna underhålls- och investeringsåtgärder i stadsdelsområdets 
parkmiljöer. 
 
Handlingar i ärendet 

 SÖD 2023/380-6 Tjänsteutlåtande 
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 SÖD 2023/380-3 Medborgarförslag SÖD 
2023.380_Bortredigerad 

 

Sida 28 (59)



 
 

Södermalms stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 8/2023 
 

2023-08-24 

§ 18 
Medborgarförslag gällande betande får i Tantolunden  
Svar på medborgarförslag 
SÖD 2023/177 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som 
svar på medborgarförslaget. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) föreslog att nämnden skulle 
besluta enligt förvaltningens förslag. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Södermalms stadsdelsnämnd har fått ett medborgarförslag som 
föreslår att Tantolunden förses med betande får. Detta skulle enligt 
förslagsställaren medföra många fördelar för staden och dess 
invånare och vara i linje med Stockholms ambition att vara en grön 
och hållbar stad. I medborgarförslaget anges vidare att det finns en 
ideell förening som är beredd och angelägen om att ta hand om 
fåren. Förening har omfattande erfarenhet av djurhållning och är 
engagerad i att främja hållbara jordbruksmetoder. 
 
Stadsdelsförvaltningen tackar för medborgarförslaget som syftar till 
att tillföra Tantolunden ett nytt och spännande inslag som bland 
annat kan bidra till att öka den biologiska mångfalden. 
 
Förvaltningen ser flera utmaningar med förslaget att införa fårbete i 
Tantolunden. Bland annat skulle de delar av parken där fåren ska 
beta stängslas in och en infrastruktur byggas upp i form av 
vindskydd till fåren och tillförsel av vatten. Vintertid måste fåren 
härbärgeras på annan plats där de ska utfodras. 
 
För att sköta och underhålla stadsdelsområdets parker och 
grönområden behöver förvaltningen använda tillgängliga medel på 
bästa möjliga resurseffektiva sätt. Införandet av fårbeting i 
Tantolunden skulle enligt förvaltningen innebära ökade kostnader 
samt även innebära betydande tillkommande arbetsinsatser även om 
en förening, vilket anges i förslaget, skulle kunna ta hand om fåren. 
 
Beträffande att bidra till att ökad den biologiska mångfalden i 
Tantolunden så kan detta uppnås på andra sätt än genom fårbetning, 
exempelvis genom att gräsytor inte slås och att tillföra växlighet 
som attraherar pollinerare. Förvaltningen kommer under 2023 
inleda arbetet med att ta fram en naturvårdsplan för Tantolunden 
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som bland annat syftar till att långsiktigt öka den biologiska 
mångfalden i parken. 
 
Förvaltningen vill även nämna att djurhållning med får finns inom 
stadsdelsområdet. Detta inom parklekens verksamhet i Stora 
Blecktornsparken. 
 
Handlingar i ärendet 

 SÖD 2023/177-6 Tjänsteutlåtande 
 SÖD 2023/177-3 Medborgarförslag SÖD 

2023/177_Bortredigerad 
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§ 19 
Medborgarförslag gällande parken Bergsgruvan  
Svar på medborgarförslag 
SÖD 2023/253 
 

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens 

tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 
2. Stadsdelsnämnden överlämnar medborgarförslaget till 

stadsbyggnadsnämnden. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) föreslog att nämnden skulle 
besluta enligt förvaltningens förslag. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Södermalms stadsdelsförvaltning har fått ett medborgarförslag om 
att utreda möjligheten att göra det sydvästra hörnet av parken 
Bergsgruvan till en grön aktivitetsplats med bland annat klättervägg 
och på så sätt bevara den biologiska mångfalden. Stadsdelsnämnden 
beslutade vid nämndsammanträdet den 27 april 2023 att ge 
förvaltningen i uppdrag att bereda medborgarförslaget. 
Medborgarförslaget bifogas som bilaga till tjänsteutlåtandet. 
 
Handlingar i ärendet 

 SÖD 2023/253-6 Tjänsteutlåtande 
 SÖD 2023/253-3 Medborgarförslag SÖD 

2023.253_Bortredigerad 
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§ 20 
Medborgarförslag om ytterligare en boulebana i 
Älvsborgsparken  
Svar på medborgarförslag 
SÖD 2023/335 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som 
svar på medborgarförslaget. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) föreslog att nämnden skulle 
besluta enligt förvaltningens förslag. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Södermalms stadsdelsnämnd har fått ett medborgarförslag om 
ytterligare en boulebana i Älvsborgsparken. 
 
Idag finns en bouleyta i Älvsborgsparken som består av två 
boulebanor. Ytan anlades år 2017 och banornas mått uppfyller 
kraven för att reglerna för boule ska vara tillämpliga. I hela parken 
är det stenmjöl på marken. Det gör det möjligt att också spela boule 
på ytor vid sidan av bouleytan, även om marken där inte är helt i 
våg. 
 
Förvaltningen bedömer att det finns andra åtgärder i 
stadsdelsområdets parker som förvaltningen behöver prioritera. Det 
finns cirka 130 parker och parkstråk, täppor och parktorg samt 
gröna gaturum inom stadsdelsområdet. Investeringsbehovet är stort 
och förvaltningen lägger sina resurser på att underhålla och vårda 
det som finns. Att anlägga ytterligare en boulebana i 
Älvsborgsparken ser förvaltningen därmed som inte prioriterat. 
Utöver Älvsborgsparken finns idag också möjligheten att spela 
boule i bland annat Södermalmsallén och Björns trädgård. 
 
Handlingar i ärendet 

 SÖD 2023/335-6 Tjänsteutlåtande 
 SÖD 2023/335-3 Medborgarförslag SÖD 

2023.335_Bortredigerad 
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§ 21 
Inkomna medborgarförslag juni-juli 2023  
Beslut om hantering 
SÖD 2023/691 
 

Beslut  
 Medborgarförslag gällande ny hundrastgård i 

Vitabergsparken SÖD 2023/618 överlämnas till 
förvaltningen för beredning. 

  
 Medborgarförslag gällande farthinder för cyklister längst 

Årstaviken SÖD 2023/622 överlämnas till trafiknämnden. 
  

 Medborgarförslag gällande soffor och stolar på gräsplanen 
vid sidan om Kristinehovs Malmgård SÖD 2023/640 
överlämnas till förvaltningen för beredning. 

  
 Medborgarförslag gällande cykelpumpstationer vid 

Hornstull, Reimersholme, Långholmen och Bergsunds 
strand SÖD 2023/641 överlämnas till trafiknämnden. 

  
 Medborgarförslag gällande åretruntbrygga längs 

promenadstråket vid Bergsunds strand SÖD 2023/642 
överlämnas till förvaltningen för beredning. 

  
 Medborgarförslag gällande utegym och en hundrastgård på 

parkområdet i Bergsgruvans park på Södermalm 4:1 SÖD 
2023/644 överlämnas till förvaltningen för beredning. 

  
 Medborgarförslag gällande Bergsgruvans park SÖD 

2023/647 överlämnas till förvaltningen för beredning. 
  

 Medborgarförslag gällande fler badbryggor längs med 
Årstaviken SÖD 2023/661 överlämnas till förvaltningen för 
beredning. 

  
 Medborgarförslag gällande flytt av busscentral från Slussen 

till Nacka när tunnelbanan är färdig dit SÖD 2023/664 
överlämnas till trafiknämnden inom Region Stockholm. 

  
 Medborgarförslag gällande renovering av Eriksdalsbadets 

utomhusbassäng SÖD 2023/669 överlämnas till 
idrottsnämnden. 
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 Medborgarförslag gällande ytterligare en boulebana i Anna 
Linds park SÖD 2023/733 överlämnas till förvaltningen för 
beredning. 

  
 Medborgarförslag gällande standardisering av uteservering 

SÖD 2023/766 överlämnas till trafiknämnden. 
  

 Medborgarförslag gällande färja mellan Skeppsbron och 
Skeppsholmen SÖD 2023/794 överlämnas till 
trafiknämnden inom Region Stockholm. 

  
 Medborgarförslag gällande fler badbryggor och bastu SÖD 

2023/795 överlämnas till förvaltningen för beredning. 
  

 Medborgarförslag gällande ny dricksvattenfontän till 
Bergsunds strand 23 SÖD 2023/556 överlämnas till 
Stockholm Vatten och Avfall 

  
 Medborgarförslag gällande skylt på Åsögatan 209 om 

karaktärerna i boken Mina Drömmars Stad SÖD 2023/564 
överlämnas till kulturnämnden. 

  

Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) föreslog att nämnden skulle 
besluta enligt förvaltningens förslag. 
  

Särskilt uttalande 
Anders Göransson m.fl. (S), Charlotte Lilja Pittuco m.fl. (V) och 
Magnus Palm (MP) anmälde ett gemensamt särskilt uttalande. 
(bilaga) 
  
 

Sammanfattning av ärendet  
Under juni och juli har 16 medborgarförslag lämnats in till 
Södermalms stadsdelsnämnd. Nämnden beslutar om förslagen ska 
beredas av förvaltningen eller hanteras på annat sätt, utifrån förslag 
från förvaltningen. 
 
Handlingar i ärendet 

 SÖD 2023/691-1 (Godkänd - R 1) Inkomna 
medborgarförslag juni - juli 2023 

 SÖD 2023/691-1.1 SÖD 2023-564_Bortredigerat 
 SÖD 2023/691-1.2 SÖD 2023-556_Bortredigerad 
 SÖD 2023/691-1.3 SÖD 2023-766_Bortredigerad 
 SÖD 2023/691-1.4 SÖD 2023-669_Bortredigerad 
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 SÖD 2023/691-1.5 SÖD 2023-664_Bortredigerad 
 SÖD 2023/691-1.6 SÖD 2023-795_Bortredigerad 
 SÖD 2023/691-1.7 SÖD 2023-773_Bortredigerad 
 SÖD 2023/691-1.8 SÖD 2023-618_Bortredigerad 
 SÖD 2023/691-1.9 SÖD 2023-661_Bortredigerad 
 SÖD 2023/691-1.10 SÖD 2023-640_Bortredigerad 
 SÖD 2023/691-1.11 SÖD 2023-647_Bortredigerad 
 SÖD 2023/691-1.12 SÖD 2023-641_Bortredigerad 
 SÖD 2023/691-1.13 SÖD 2023-644_Bortredigerad 
 SÖD 2023/691-1.14 SÖD 2023-622_Bortredigerad 
 SÖD 2023/691-1.15 SÖD 2023-642_Bortredigerad 
 SÖD 2023/691-1.16 SÖD 2023-794_Bortredigerad 
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Södermalm 

2023-08-24 
Ärende 21 

Inkomna medborgarförslag juni-juli 2023 
Anders Göransson m.fl. S 

Charlotte Lilja Pittuco, m.fl. V 
Magnus Palm MP 

     
Särskilt uttalande  
 
Vi vill göra följande medskick till trafiknämnden avseende 2. Medborgarförslag 
gällande farthinder för cyklister längst Årstaviken SÖD 2023/622  
 
Strandpromenaden längs med Årstaviken är en fantastisk succé. Människor i alla 
åldrar promenerar, löptränar och cyklar. Det är framgången (läs trängseln) som av 
och till skapar en del bekymmer.  
 
Vi förordar därför en linje där försiktighet och hänsyn vägleder arbetet i området 
framöver, det gäller både stadens insatser och relationerna medborgarna emellan.  
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§ 22 
Remiss av Motion om ett förbud mot lustgasförsäljning i 
Stockholm  
Svar på remiss från Kommunstyrelsen KS 2023/377 
SÖD 2023/497 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som 
svar på remissen. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) föreslog att nämnden skulle 
besluta enligt förvaltningens förslag. 
  
Jonas Nilsson m.fl. (M) anmälde ett eget förslag till beslut och 
föreslog att nämnden skulle besluta enligt det (bilaga). Erik Ehrs 
(KD) ställer sig bakom förslaget till beslut från Moderaterna. 
  
Beslutsgång 
Ordföranden Anders Göransson (S) ställde de två förslagen mot 
varandra och kunde konstatera att nämnden beslutat enligt 
förvaltningens förslag. 

  

Reservation 
Jonas Nilsson (M) och Erik Ehrs (KD) reserverade sig mot beslutet 
till förmån för förslaget från (M) (bilaga). 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsdelsnämnden har på remiss från kommunstyrelsen fått en 
motion om ett förbud mot lustgasförsäljning i Stockholm. I 
motionen lyfter skribenten problematiken kring användning och 
försäljning av lustgas. Allmänna lokala ordningsföreskrifter för 
Stockholms stad styr vad som är tillåtet att göra på offentliga platser 
inom kommunen och det finns en risk att lustgassäljarna placerar 
sig precis utanför det tillståndspliktiga området och kan fortsätta 
med sin verksamhet. Skribenten föreslår därför att 
kommunfullmäktige beslutar att Stockholms stads lokala 
ordningsföreskrifter ändras med syfte att införa tillståndsplikt för 
tillfällig försäljning i hela staden efter klockan 21:00. 
 
Södermalms stadsdelsnämnd beslutade vid nämndsammanträdet i 
november 2022 att föreslå Kommunfullmäktige besluta att utöka de 
tillståndspliktiga områdena inom Södermalms stadsdelsområde till 
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att även omfatta Medborgarplatsen, Folkungagatan, Björns trädgård 
och Fatbursparken. Kommunfullmäktige beslutade i mars 2023, i 
enlighet med stadsdelsnämndens förslag, om utökning av 
tillståndspliktiga områden för tillfällig försäljning. Utökningen är en 
preventiv åtgärd som syftar till att minska risken att bli utsatt för 
brott och ökar tryggheten i området. Förvaltningen avser att 
tillsammans med polisen utvärdera effekterna av tillståndspliktiga 
områden för tillfällig försäljning samt eventuella 
förflytningseffekter. 
 
Handlingar i ärendet 

 SÖD 2023/497-2 Tjänsteutlåtande 
 SÖD 2023/497-1.1 Motion om ett förbud mot 

lustgasförsäljning i Stockholm 
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Södermalms stadsdelsnämnd   
Datum 2023-08-24 

Ärende nr 22 

Förbud mot lustgasförsäljning i 
Stockholm - motion från (M) 
 
Jonas Nilsson m.fl. (M)  
 

 
Förslag till beslut  
 
Att  tillstyrka motionen i sin helhet   
 
Att därutöver anföra  
 
Motionens syfte är att bidra till ökad trygghet för stockholmarna och minska risken att bli 
utsatta för brott. Därför föreslår Moderaterna i Stockholm stad att Stockholms lokala 
ordningsföreskrifter ska ändras med syfte att införa tillståndsplikt för tillfällig försäljning i 
hela staden efter klockan 21:00. Polisen har kunnat se en koppling mellan försäljningen och 
användningen av lustgas och ordningsstörningar och brott.  
 
Kommunfullmäktige beslutade i mars 2023 om att utöka de tillståndspliktiga områdena inom 
Södermalms stadsdelsnämnd till att omfatta fler områden. Detta gav polisen möjlighet att 
ingripa mot försäljning i fler områden vilket de inte kunnat göra tidigare. Förvaltningen och 
lokalpolisen har under våren/försommaren noterat en minskad försäljning av lustgas på dessa 
platser.  
 
För Moderaterna är det viktigt att värna stockholmarnas trygghet och anser att när utökat 
förbud även påvisat önskad effekt bör vi utöka detta till att gälla över hela Stockholm. Det är 
därför olyckligt att förvaltningen inkommit med svar att det finns risk att åtgärden blir 
verkningslös.  
 
Vi delar uppfattningen om att det finns risk att försäljningen förflyttas till annan plats och 
menar därför på att det är viktigt att förbudet införs i hela staden. Civilsamhället som säljer 
majblommor eller lotter för intäkter till en idrottsförening har som tidigare nämnts en 
självklar plats i vår offentliga miljö men de problem som försäljningen av lustgas idag innebär 
hör inte hemma i Stockholm. Näringsidkare och den medicinska professionen har legitima 
användningsområden för lustgasen – men att nyttja den i berusningssyfte är något annat.  
 
Det finns en miljö och klimataspekt att tillfoga denna fråga.  
Lustgas är 298 gånger mer potent än CO2. Ekvivalenten för 1 kg lustgas är 298 kg CO2. De 
som ser klimatgasemissioner som en av vår tids största utmaningar borde se att det finns stor 
anledning till att inte bara på Södermalm förbjuda lustgasförsäljning i krogköerna. 
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§ 23 
Remiss av Motion om minnesmöbler  
Svar på remiss från kommunstyrelsen, KS 2023/394 
SÖD 2023/407 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden överlämnar stadsdelsförvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) föreslog att nämnden skulle 
besluta enligt förvaltningens förslag. 
  
Lars Rottem Kragnes (C), Jonas Nilsson m.fl. (M) och Johan 
Lisspers (L) anmälde ett gemensamt förslag till beslut (bilaga) och 
föreslog att nämnden skulle besluta enligt det. Erik Ehrs (KD) 
stödde det gemensamma förslaget från (C), (M) och (L). 
  

Beslutsgång 
Ordföranden Anders Göransson (S) ställde de två förslagen mot 
varandra och kunde konstatera att nämnden beslutat enligt 
förvaltningens förslag. 
  

Reservationer 
Lars Rottem Kragnes (C), Jonas Nilsson m.fl. (M), Johan Lisspers 
(L) och Erik Ehrs (KD) reserverade sig mot beslutet till förmån 
förförslaget från (C), (M) och (L). (bilaga) 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsdelsnämnden har av kommunstyrelsen fått en motion från 
Markus Berensson (C) på remiss som handlar om att möjliggöra för 
individer att ansöka om och bidraga ekonomiskt till minnesmöbler 
runt om i staden. Motionens författare hänvisar till ett koncept som 
bland annat finns i London, där privatpersoner kan bidra 
ekonomiskt till montage och underhåll av nya utemöbler eller 
underhåll av existerande utemöbler i utbyte mot att privatpersonen 
får sätta en liten skylt på utemöbeln till minne av en närstående 
under ett visst antal år. 
 
Stadsdelsförvaltningen anser att formerna kring att eventuellt 
möjliggöra för medborgare att bidra till skötsel av befintliga 
parkmöbler eller bidra till nya parkmöbler bör tas fram 
stadsövergripande så att tillvägagångssätt görs lika över hela staden. 
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Vid eventuellt beslut om vidare utredning av förslaget anser 
förvaltningen att utredningen bör ledas av trafikkontoret och dess 
stadsträdgårdsmästare med möjlighet för berörda nämnder att lämna 
synpunkter. 
 
Förvaltningen ser flera utmaningar med förslaget då det kommer att 
innebära stora administrativa insatser i form av dokumentation och 
uppföljning av de parkmöbler vars skötsel eller utplacering är 
kopplade till enskilda medborgares bidrag och engagemang. 
 
Förvaltningen har sedan tidigare erfarenhet av minnesträd och av 
enstaka minnesbänkar i stadsmiljön. Det är enligt förvaltningen 
svårt att över tid hantera ärenden kopplat till minnesträd och 
möbler, exempelvis när anhöriga påtalar att minnesskyltar 
försvunnit eller att träd vissnat och möbler gått sönder. Det ställs 
ibland specifika krav från anhöriga på hur trädet eller möbeln ska 
underhållas eller ersättas. 
 
Handlingar i ärendet 

 SÖD 2023/407-2 Tjänsteutlåtande 
 SÖD 2023/407-1.1 Motion om minnesmöbler 
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       Södermalms stadsdelsnämnd 
       230824   
 
       Ärende 23    

Dnr. SÖD 2023/407   
 

Remiss av motion om minnesmöbler  
        

Lars Rottem Krangnes (C)  
Jonas Nilsson m.fl. (M)  
Johan Lisspers (L)  

 
 
 
Förslag till beslut  
 

1. Södermalms stadsdelsnämnd uppmanar Trafikkontoret, i samråd med 
stadsdelsförvaltningarna, att utreda vilka administrativa system som krävs och vilka 
kostnader det skulle innebära att introducera minnesmöbler så att staden kan sätta en 
korrekt taxa för att kompensera för dessa utgifter. 

 
2. Att därutöver anföra  

 
Stadens reviderade möbelprogram är bra, men saknar enkla grepp som kan bidra till en 
varmare och mer human stadsbild där lokalsamhällets kollektiva minne, medborgarnas 
livshistorier och deras förhållande till Stockholm tydliggörs.  
 
Det koncept som motionären tar avstamp i bygger på London-konceptet Memorial benches, 
men exempel finns även på närmare håll, bland annat vid Högalidskyrkan och i 
grannkommuner såsom Lidingö och Danderyd. Här i Stockholm finns enstaka bänkar med 
minnesplaketter som initierats privat eller av en fastighetsägare men än så länge inte genom 
staden. Londonbor använder sig däremot aktivt av programmet Memorial benches för att sätta 
upp plaketter med namn på kända och framför allt okända personer som bodde och levde på 
en viss plats. Resultatet är en mänskligare stad som möjliggör nutida boende och besökare att 
uppleva stadsrummet genom någon annans ögon. Minnesmöbler med plaketter kan både 
berätta en historia och föranleda en paus och en stunds reflektion innan stadslivet fortgår. Det 
bidrar till förankring, sammanhållning och en stärkt lokal identitet.  
 
Tjänsteutlåtanden som det som här presenterats, med ensidigt problemfokus och helt 
frånvarande möjlighetsfokus, är sällsynta i Södermalms stadsdelsnämnd. Vi är övertygade om 
att Stockholms stads trafikkontor och Södermalms stadsdelsförvaltning är minst lika kapabla 
som Londons boroughs att sjösätta ett enkelt system som möjliggör minnesmöbler. Därför vill 
vi att Trafikkontoret i samråd med stadsdelsförvaltningarna utreder vilka administrativa 
system som skulle krävas samt tar fram ett taxeförslag som skulle kompensera staden för 
hanteringen av minnesmöblerna. 
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§ 24 
Remiss av Förskolerapport 2022  
Svar på remiss från kommunstyrelsen dnr KS 2023/579 
SÖD 2023/481 
 

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens 

tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
2. Att därutöver framföra: 

  
Ett sätt att förbättra stadens uppföljningsmetoder och samtidigt 
underlätta föräldrarnas val vore att se över den nuvarande 
uppdelningen i kommunala och fristående förskolor. Staden borde 
undersöka möjligheten att låta idéburna och icke-vinstdrivna 
förskolor bilda en egen kategori. 
 
Den som idag går in på Stockholms stads sida Hitta förskola och 
klickar i Södermalm kan välja mellan 113 förskolor. För att 
underlätta valet går det dessutom att söka på geografi och/eller 
organisationsform. I det senare fallet finns tre underkategorier: 
Kommunalt (47), Fristående (53) eller Fristående 
(föräldrakooperativ) (13). 
 
I gruppen Fristående ingår både Katarina Västra Förskola, en 
idéburen verksamhet med en enda förskola, och Pysslingen med 
över 100 förskolor över hela landet. De senare är en del av 
AcadeMedia, en börsnoterad koncern som är ett av Sveriges största 
utbildningsföretag. Att båda dessa förskolor ingår i samma kategori 
ger en disparat grupp där risken är stor att skillnader inte tydliggörs, 
både vad gäller resultat och nöjdhet. Med vårt förslag skulle den 
risken minska.  
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) konstaterade att det fanns ett 
förslag till beslut från förvaltningen. 
  
Anders Göransson m.fl. (S), Charlotte Lilja Pittuco m.fl. (V) och 
Magnus Palm (MP) anmälde ett gemensamt förslag till beslut och 
föreslog att nämnden skulle besluta enligt det. (bilaga) 
  
Beslutsgång 
Ordföranden Anders Göransson (S) ställde de två förslagen mot 
varandra och kunde konstatera att nämnden beslutat enligt det 
gemensamma förslaget från (S), (V) och (MP). 
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Sammanfattning av ärendet  
Stadsdelsnämnden har på remiss från kommunstyrelsen fått 
Förskolerapport 2022 för yttrande. Förskolerapporten syftar till att 
ge en stadsövergripande bild av både fristående och kommunal 
förskola i Stockholms stad under år 2022. Förvaltningen instämmer 
med förskolerapportens tre utvecklingsområden, tillgång till 
förskola och tidigare förberedelser för fortsatt utbildning, 
personalens utbildningsnivå och förutsättningar för uppdraget samt 
bidra till en likvärdig kvalitet i stadens förskola genom bättre 
uppföljningsmetoder och att dessa fortsatt bör prioriteras. 
 
Handlingar i ärendet 

 SÖD 2023/481-2 Tjänsteutlåtande 
 SÖD 2023/481-1.1 Bilaga - Förskola i Stockholm 2022, 

mars 2023 
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Södermalm 

2023-08-24 
Ärende 24 

Remiss av Förskolerapport 2022 
Anders Göransson m.fl. S 

Charlotte Lilja Pittuco m.fl.  V 
Magnus Palm MP 

     
Förslag till beslut  
 
Att godkänna förvaltningens förslag till beslut med följande tillägg  
 
Ett sätt att förbättra stadens uppföljningsmetoder och samtidigt underlätta 
föräldrarnas val vore att se över den nuvarande uppdelningen i kommunala och 
fristående förskolor. Staden borde undersöka möjligheten att låta idéburna och 
icke-vinstdrivna förskolor bilda en egen kategori.  
 
Den som idag går in på Stockholms stads sida Hitta förskola och klickar i 
Södermalm kan välja mellan 113 förskolor. För att underlätta valet går det 
dessutom att söka på geografi och/eller organisationsform. I det senare fallet finns 
tre underkategorier: Kommunalt (47), Fristående (53) eller Fristående 
(föräldrakooperativ) (13).  
 
I gruppen Fristående ingår både Katarina Västra Förskola, en idéburen 
verksamhet med en enda förskola, och Pysslingen med över 100 förskolor över 
hela landet. De senare är en del av AcadeMedia, en börsnoterad koncern som är 
ett av Sveriges största utbildningsföretag. Att båda dessa förskolor ingår i samma 
kategori ger en disparat grupp där risken är stor att skillnader inte tydliggörs, både 
vad gäller resultat och nöjdhet. Med vårt förslag skulle den risken minska. 
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§ 25 
Remiss av Riktlinje chefsstruktur  
Svar på remiss från kommunstyrelsen KS 2023/434 
SÖD 2023/572 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som 
svar på remissen. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) föreslog att nämnden skulle 
besluta enligt förvaltningens förslag. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsledningskontoret har tagit fram riktlinje för chefsstruktur i 
Stockholms stad i syfte att ge alla verksamheter stöd i utformningen 
av en chefsstruktur som främjar hållbara organisatoriska 
förutsättningar för chefer och indirekt för medarbetare. 
 
Chefer inom Stockholms stad ska ha helhetssyn, vara närvarande, 
utvecklingsinriktade, mål- och resultatorienterade, tydliga och ha en 
god samarbetsförmåga. Uppdraget som chef inom Stockholms stad 
innebär ett sammanhållet ansvar för verksamhet, personal och 
ekonomi. I riktlinjen beskrivs mer specifikt vad som ingår i dessa 
tre ansvarsområden. Riktlinjen beskriver stadsgemensamma 
chefsnivåer och även ett riktvärde för antalet medarbetare per chef. 
Riktlinjen utgör ett gemensamt styrdokument direkt kopplat till 
Stockholms stads personalpolicy samt kvalitetsprogram. 
Förhoppningen är att riktlinjen bidrar till att stärka stadens 
arbetsgivarvarumärke. 
 
Förvaltningen anser att riktlinjen blir ett viktigt styrdokument för att 
skapa ändamålsenliga och hållbara arbetsplatser både för chefer och 
medarbetare inom staden. Förvaltningen ställer sig positiv till ett 
gemensamt riktvärde för maximalt antal medarbetare per chef i 
syfte att säkerställa kvalitet i verksamheterna och att skapa 
förutsättningar för ett gott och närvarande ledarskap. Förvaltningen 
anser att alla chefer ska ha de tre ansvarsområdena verksamhet, 
ekonomi och personal som beskrivs i riktlinjen. Det är avgörande 
att det finns en tydlighet kring vem som har det yttersta ansvaret i 
dessa frågor. Förvaltningen ser vidare ett behov av att ta bort titeln 
biträdande enhetschef då den är missvisande utifrån arbetets 
faktiska innehåll. 
 
Förvaltningen ser ekonomiska konsekvenser kopplade till de 
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förändringar som kan bli effekten av att riktlinjen blir gällande, då 
förvaltningen kan komma att behöva utöka antalet chefer. Det finns 
dock en förhoppning om att förändringarna på lång sikt kan ge 
positiva ekonomiska effekter i form av minskad sjukfrånvaro och 
personalomsättning hos chefer och medarbetare. 
 
Handlingar i ärendet 

 SÖD 2023/572-3 Tjänsteutlåtande 
 SÖD 2023/572-2.2 Bilaga 1 - Riktlinje för chefsstruktur 

inom Stockholms stad  
 SÖD 2023/572-3.2 Bilaga 2 - KS 2023/434 Tjänteutlåtande - 

Riktlinje chefsstruktur 
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§ 26 
Remiss serveringstillstånd, Bågspännaren, 
Kornhamnstorg 2-4  
Remiss från tillståndsenheten Dnr: 9.3.2- 5220-2023 
SÖD 2023/548 
 

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden tillstyrker ansökan om serveringstillstånd 

för restaurang Bågspännaren, Kornhamnstorget 2-4 enligt 
Stockholms stads riktlinjer för allmänheten i uteserveringen. 

2. Beslutet justeras omedelbart. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) föreslog att nämnden skulle 
besluta enligt förvaltningens förslag. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Socialförvaltningens tillståndsenhet har remitterat en ansökan om 
serveringstillstånd för restaurang Bågspännaren, Kornhamnstorg 2-
4. Förvaltningen tillstyrker ansökan om serveringstillstånd enligt 
Stockholms stads riktlinjer. 
 
Handlingar i ärendet 

 SÖD 2023/548-2 Tjänsteutlåtande serveringstillstånd 
 SÖD 2023/548-1 Remiss serveringstillstånd, Bågspännaren, 

Kornhamnstorg 2-4 
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§ 27 
Remiss serveringstillstånd, Upp & Ner restaurang & bar, 
Ringvägen 104  
Remiss från tillståndsenheten Dnr: 9.3.2-6837/2023 
SÖD 2023/711 
 

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden tillstyrker ansökan om serveringstillstånd 

enligt Stockholms stads riktlinjer för Upp och Ner 
restaurang och bar, Ringvägen 104, för allmänheten i 
restaurangens källarvåning, onsdag, fredag till lördag. 

2. Beslutet justeras omedelbart. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) föreslog att nämnden skulle 
besluta enligt förvaltningens förslag. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Socialförvaltningens tillståndsenhet har remitterat en ansökan om 
serveringstillstånd för Upp och Ner restaurang och bar, Ringvägen 
104. Förvaltningen tillstyrker ansökan om serveringstillstånd enligt 
Stockholms stads riktlinjer. 
 
Handlingar i ärendet 

 SÖD 2023/711-2 Tjänsteutlåtande serveringstillstånd 
 SÖD 2023/711-1 Remiss serveringstillstånd, Upp & Ner 

restaurang & bar, Ringvägen 104 
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§ 28 
Remiss serveringstillstånd, M/S Ambiance, 
Skeppsbrokajen 102-103  
Remiss från tillståndsenheten Dnr: 9.3.2- 6527/2023 
SÖD 2023/629 
 

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden tillstyrker ansökan om serveringstillstånd 

enligt Stockholms stads riktlinjer för restaurang M/S 
Ambiance, Skeppsbrokajen 102-103, för stadigvarande 
serveringstillstånd för slutet sällskap, vid kaj. 

2. Beslutet justeras omedelbart. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) föreslog att nämnden skulle 
besluta enligt förvaltningens förslag. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Socialförvaltningens tillståndsenhet har remitterat en ansökan om 
serveringstillstånd för restaurang M/S Ambiance, Skeppsbrokajen 
102-103. Förvaltningen tillstyrker ansökan om serveringstillstånd 
enligt Stockholms stads riktlinjer. 
 
Handlingar i ärendet 

 SÖD 2023/629-2 Tjänsteutlåtande serveringstillstånd 
 SÖD 2023/629-1 Remiss serveringstillstånd, M/S Ambiance, 

Skeppsbrokajen 102-103 
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§ 29 
Remiss serveringstillstånd, Haqet, Ringvägen 108  
Remiss från tillståndsenheten Dnr: 9.1.1- 5166/2023 
SÖD 2023/571 
 

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden tillstyrker ansökan om serveringstillstånd 

enligt Stockholms stads riktlinjer för restaurang Haqet, 
Ringvägen 108, för allmänheten i restaurangen. 

2. Beslutet justeras omedelbart. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) föreslog att nämnden skulle 
besluta enligt förvaltningens förslag. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Socialförvaltningens tillståndsenhet har remitterat en ansökan om 
serveringstillstånd för restaurang Haqet, Ringvägen 108. 
Förvaltningen tillstyrker ansökan om serveringstillstånd enligt 
Stockholms stads riktlinjer. 
 
Handlingar i ärendet 

 SÖD 2023/571-2 Tjänsteutlåtande serveringstillstånd 
 SÖD 2023/571-1 Remiss serveringstillstånd, Haqet, 

Ringvägen 108 
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§ 30 
Protokoll Södermalms pensionärsråd 2023  
SÖD 2023/10 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden godkänner anmälan av protokollet. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) föreslog att nämnden skulle 
besluta att godkänna anmälan. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Protokoll från rådets sammanträde den 14 augusti 2023 anmäldes. 
 
Handlingar i ärendet 

 SÖD 2023/10-13 Protokoll SPR 2023-08-14 
 SÖD 2023/10-13.1 Yttrande 

pensionärsrådet_FÄRGARPLAN 
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§ 31 
Förvaltningsgruppens protokoll 2023  
SÖD 2023/12 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden godkänner anmälan av protokollet. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) föreslog att nämnden skulle 
besluta att godkänna anmälan. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Protokoll från sammanträdet den 14 augusti 2023 anmäldes. 
 
Handlingar i ärendet 

 SÖD 2023/12-20 Förvaltningsgruppens protokoll 14 augusti 
2023 
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§ 32 
Anmälan av delegationsbeslut 2023  
SÖD 2023/9 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden godkänner anmälan av delegationsbeslut. 
  

Förslag till beslut 
Ordföranden Anders Göransson (S) föreslog att nämnden skulle 
besluta att godkänna anmälan. 
 

Sammanfattning av ärendet  
 Delegationsbeslut om Nya lokalavtal dnr. SÖD 2023/876 
 Anmälan om personuppgiftsincident förskolan dnr. SÖD 

2023/739 
 Anmälan om lex Sarah avseende verksamheter i egen regi, 

dnr. SÖD 2022/1448 
 Anmälan om lex Sarah avseende verksamheter i enskild 

regi, dnr. SÖD 2022/1449 
 

Sida 54 (59)



Södermalms stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 8/2023 
 

2023-08-24 

§ 33 
Information från förvaltningen  
Alexandra Wynn informerar om att nästa nämndsammanträde 
kommer att hållas på Tellus i Hornstull där lokalpolisen informerar 
om arbetet i Tanto under sommaren. 
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§ 34 
Övriga frågor  
Inga frågor anmäldes. 
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§ 35 
Skrivelse (C) angående barns och våldsdrabbades 
hemlöshet och underutnyttjade resurser  
SÖD 2023/869 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden ger förvaltningen i uppdrag att bereda ärendet. 
  
Förslag till beslut  
Ordföranden föreslår att nämnden ger förvaltningen i uppdrag att 
bereda ärendet. 
 
Handlingar i ärendet 

 SÖD 2023/869-1 Skrivelse (C) angående barns och 
våldsdrabbades hemlöshet och underutnyttjade resurser 
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§ 36 
Skrivelse (SD) angående svenska språket i förskolan  
SÖD 2023/870 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden ger förvaltningen i uppdrag att bereda ärendet. 
  
Förslag till beslut  
Ordföranden föreslår att nämnden ger förvaltningen i uppdrag att 
bereda ärendet. 
 
Handlingar i ärendet 

 SÖD 2023/870-1 Skrivelse (SD) angående svenska språket i 
förskolan 
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§ 37 
Skrivelse (SD) angående trygghetsvandringar  
SÖD 2023/871 
 

Beslut  
Stadsdelsnämnden ger förvaltningen i uppdrag att bereda ärendet. 
  
Förslag till beslut  
Ordföranden föreslår att nämnden ger förvaltningen i uppdrag att 
bereda ärendet. 
 
Handlingar i ärendet 

 SÖD 2023/871-1 Skrivelse (SD) angående 
trygghetsvandringar 
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